
 
7.3 Proposició del Grup Municipal de la CUP en supo rt a la Plataforma en 

Defensa de l’Ebre (PDE) i a la lluita pels cabals a mbientals. 
 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal de la CUP, de 10 d’abril de 
2014, que es transcriu a continuació: 
 
“El passat 28 de febrer de 2014, el Ministre d’Agricultura, Alimentació i Medi Ambient, 
Miguel Arias Cañete, portava al Consejo de Ministros del Gobierno de España El Reial 
Decret 129/2014, de 28 de febrer, pel qual s’aprova el Pla hidrològic de la part 
espanyola de la Demarcació Hidrogràfica de l’Ebre que representa l’enèsim atac a 
l’ecosistema que té com a eix vertebrador el riu Ebre i que desemboca en el segon 
delta més important de l’Europa occidental. Aquesta aprovació ens torna a les pitjors 
èpoques transvasistes i fa inviable la sostenibilitat i el manteniment del tram final del 
riu i el delta. És per això, que una vegada més, la societat civil organitzada, en aquest 
cas, la Plataforma en Defensa de l’Ebre, ha aixecat un crit d’alarma. Un moviment 
social que des dels anys 90 porta lluitant pel riu Ebre i els transvasaments que aquest 
pateix i que tant l’any 2004, amb el Plan Hidrológico Nacional (PHN), com l’any 2008, 
amb la “sequera del tripartit”, va aglutinar la societat i el món científic sota una lluita 
que ha aconseguit canviar la visió de la gestió de l’aigua en l’anomenada Nova Cultura 
de l’Aigua (NCA). 
 
L’any 2007, la Comissió per la sostenibilitat de les Terres de l’Ebre, va aprovar, segons 
criteris científics, uns cabals ambientals que garantien les funcions ambientals. 
Aquesta proposta va ser aprovada pel Parlament de Catalunya, per una amplíssima 
majoria. Alhora, dita proposta, que mai no ha estat debatuda pel govern espanyol ni 
per la Confederación Hidrogràfica del Ebro (CHE), es va basar en criteris tècnics i 
científics per tal de fer compatibles tots els usos, tant ambientals, com socials, com 
econòmics. En canvi, la proposta feta pel Ministeri respon als criteris del repartiment 
de l’aigua per a interessos polítics i econòmics dels dirigents de les comunitats de 
regants, i no per a la pagesia com sempre ens volen vendre. La construcció de 35 
pantans més, quan l’Estat espanyol és el segon estat amb més pantans per habitant 
del món, i un augment del 50% del regadiu (445.000 hectàrees més) a una pagesia 
envellida i arraconada per les pròpies administracions, és un despropòsit que només 
respon a la necessitat de mobilitzar formigó i obrir la porta a la venda d’aigua per a 
altres negocis més rendibles que no pas la pagesia. 
 
L’aprovació d’aquest Pla s’ha fet d’esquenes a l’opinió dels experts, amb processos 
participatius sense cap sentit ni rigor científic i sense atendre les al·legacions 
presentades pel moviment social, les entitats ambientalistes o el propi govern català. A 
més a més, s’ha fet tan tard que la Comissió Europea ja preveu sancionar l’Estat 
espanyol, una vegada més. Per altra banda, tampoc  es parla ni de gestió dels 
sediments que el delta necessita per a no enfonsar-se i que es queden retinguts als 
pantans de la conca de l’Ebre, ni de la salinitat que poden patir els arrossars que 
sustenten una bona part de l’agricultura de la zona. 
La PDE, com ja va fer amb el PHN, ja ha començat la lluita legal contra el Pla de 
Conca de l’Ebre, que faran arribar a la Comissió Europea per tal que els criteris 
científics siguin atesos. Per un altre costat, el moviment social, ja ha anunciat 
mobilitzacions ciutadanes com la del passat 30 de març a Sant Jaume i Deltebre, al 
cor del delta. 
 
Per tot això,  proposem l’adopció dels següents acords: 
 



ACORDS 
 
1. Donar suport explícit a la Plataforma en Defensa de l’Ebre(PDE).  
2. Manifestar al Ministeri d’Agricultura, Alimentació i Medi Ambient el rebuig de 

l’Ajuntament de Manresa al Pla hidrològic de la Demarcació Hidrogràfica de l’Ebre 
aprovat pel Consell de Ministres el passat 28 de febrer de 2014. 

3. Ratificar que, tal com marca la Directiva Marc de l’Aigua, l’aigua és un patrimoni 
públic al servei del conjunt de la societat. 

4. Fer arribar aquests acords a la Plataforma en Defensa de l’Ebre, C/Enric d’Ossó, 
23, Tortosa, 43500 i al Ministerio de Agricultura Alimentación y Medio Ambiente.” 

 
 
El senyor Adam Majó, president del Grup Municipal d e la CUP, manifesta que  
durant anys i segles s’han utilitzat els rius primer d’una forma raonable i després 
abusiva, la qual cosa ha provocat una alteració de les condicions òptimes dels cursos 
fluvials d’aquest país, alteració que les darreres dècades s’ha anat corregint gràcies a 
la consciència col·lectiva que els rius són un bé molt preuat que cal protegir. 
 
Per això el país va reaccionar quan el govern espanyol va proposar el Plan Hidrológico 
Nacional que pretenia alterar novament de forma notable i perillosa el cabal del riu 
Ebre. 
Gràcies a la pressió popular va quedar aturat però novament s’ha presentat un altre 
pla específic de la conca de l’Ebre que obre de nou la porta a nous transvasaments  
que provocarien que el darrer tram de l’Ebre, prop del delta, veiés disminuït 
substancialment el seu cabal cosa que provocaria perjudicis molt greus a tota aquesta 
zona. 
 
Des de les terres de l’Ebre s’ha iniciat una nova mobilització en contra d’aquest 
projecte del govern espanyol i com que el GMCUP entén que aquest no és un 
problema concret d’aquesta zona sinó que ho és de tot el país, ja que és el més 
important, considera que l’Ajuntament de Manresa s’hauria de posicionar a favor de la 
gent de les terres de l’Ebre. 
 
Demana el vot favorable a la proposició. 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Muni cipal del PP, manifesta que, 
com bé ha dit el senyor Majó, en el seu moment hi va haver una proposta per part del 
govern de l’estat, denominada Pla Hidrològic Nacional, rebutjada de forma unànime 
per les forces socials de l’entorn i que políticament va córrer en la mateixa direcció de 
rebuig. 
 
Les terres de l’Ebre segueixen tenint el mateix problema d’abans del Pla Hidrològic 
Nacional perquè ningú no ha fet res, ni el govern que en aquell moment hi havia ni el 
que després el va succeir, que el va arraconar i no va fer-hi cap mena d’inversió. 
Aquesta manca d’inversió fa que les terres de l’Ebre no puguin projectar-se i continuar 
endavant amb la zona del delta, el turisme, l’agricultura i la piscicultura. 
 
El GMPP no comparteix que es digui que hi ha un govern al qual no li importa la 
pagesia i que hi ha altres negocis més rendibles com mobilitzar formigó, però dir que el 
govern d’Espanya no es preocupa de la pagesia, quan no té les atribucions pròpies a 
Catalunya, és paradoxal.  
 



El que fa el govern de l’estat és intentar configurar una xarxa que equilibri el sistema 
que tothom demanda, com és el cas de la pagesia de Lleida amb el transvasament 
Segarra-Garrigues i que ningú no en parla, però que també tenen problemes per poder 
fer el reg que els convindria, però s’ha d’entendre la necessitat del transvasament cap 
a les terres del Baix Llobregat i el Barcelonès, i aquest sí que és un transvasament que 
es carrega la pagesia. 
 
Des del partit popular el que sí tenen clar és que no només tot passa per una zona 
concreta i que es digui que no, sinó que veuen la configuració de tot un territori.    
 
La sostenibilitat de les terres de l’Ebre passa per garantir les inversions al territori i no 
sap si la Comissió Europea sancionarà l’estat espanyol però el cert és que aquest 
govern en dos anys ha fet la feina pendent que algú va deixar al calaix. No sap si dirà 
que encara es va tard quan durant vuit anys ningú no ha fet res, però algú intenta 
cercar solucions, que potser no seran del tot encertades però hi ha qui es preocupa 
dels problemes del territori i del món de la pagesia i l’agricultura. 
 
El GMPP no votarà a favor de la proposta perquè va en contra dels interessos del 
desenvolupament de Catalunya. 
 
 
El senyor Joan Vinyes, portaveu del Grup Municipal d’ERC,  diu que el problema és 
alterar artificialment el cicle natural de les coses a no ser que sigui per un imperatiu i 
en aquest cas, se sap que una gran part d’aquest transvasament no va per a regadiu 
sinó que el turisme de la costa valenciana hi té molt a veure, per això es neguen 
rotundament que es faci el transvasament per a camps de golf. 
 
Diu que hi ha estudis que demostren que sense fer cap transvasament ja es produeix 
una petita entrada de l’aigua del mar cap al Delta de l’Ebre, de forma que si no es fa 
res es tardarà més anys a tenir aquest problema, però el que no es pot permetre és 
que, a més a més, amb aquest pla hidrològic això s’acceleri de forma ràpida i que en 
pocs anys ens carreguem àrees com els arrossars i la pesca d’alguns mol·luscs quedin 
fora de les seves possibilitats. 
 
Aquest pla és lesiu per al medi ambient, no soluciona una gran problemàtica en unes 
zones perquè bàsicament va a solucionar interessos privats del sector turístic, i dubta 
que compleixi la normativa europea, ja que l’octubre de 2012 el tribunal europeu ja va 
dictar una sentència contra l’estat espanyol per no complir la directiva del marc de 
l’aigua. 
 
Recorda que fa un temps al Congrés els representants de la plataforma en defensa de 
l’Ebre van demanar al ministre el nom i cognoms dels científics que avalen el seu 
informe i el govern va haver de callar perquè no n’hi ha cap que avali aquest informe, 
ja que va ser fet per una Consultoria externa sobre demanda. 
 
El GMERC considera que s’ha d’intentar paralitzar aquest nou pla i més en un tema 
tan important com és l’aigua i votarà a favor de la proposició. 
 
 
La senyora Maria Jesús Pérez, del Grup Municipal de l PSC, recorda que totes les 
grans cultures de l’antiguitat s’han desenvolupat al voltant dels grans rius perquè 
l’aigua és vida, però la lluita per l’aigua ha estat una constant en la història de la 



humanitat, origen de moltes guerres i conflictes. Encara avui es pot veure com 
l’escassetat d’aigua es troba enmig de l’etern problema entre Palestina i Israel.  
També al Delta de l’Ebre i les seves terres tornen a estar en alerta per l’aigua. 
 
El GMPSC se suma a la defensa de l’Ebre perquè una vegada més està en lluita ja 
que perilla el futur del territori, de la seva gent, de l’ecosistema, l’economia, etc. 
 
Diu que estem davant d’una zona de Catalunya de gran bellesa natural coneguda per 
molts com el regne de l’aigua i el cel, amb un parc natural que és un dels hàbitats 
naturals aquàtics més importants d’Europa, amb un espectacular ecosistema únic de 
dunes i una flora i una fauna característiques i de vegades també única. 
Com tots els deltes està format per terres joves construïdes i creixent a partir dels 
aportaments de sediments que, en el cas de l’Ebre, aporta fins a la vora del mar i que 
és la causa de la peculiar i bella forma, també única, que dibuixa una punta de fletxa 
amb llargues ales laterals plenes de cultius d’arròs, canals, llacunes, àmbits de sorra, 
que es pot perdre per l’aplicació del Pla Hidrològic de l’Ebre i que ha portat de nou a la 
lluita als habitants d’aquestes terres, especialment del delta, però també d’altres 
indrets de Catalunya com Flix i altres municipis del Pirineu afectats per projectes 
d’embassament del Pla. 
 
La Plataforma en defensa de l’Ebre ha començat una nova etapa de lluita per 
manifestar-se contra el Pla Conca de l’Ebre per exigir més aigua al tram final del riu i 
plantar cara a un pla de conca que estima nociu al permetre que arribi al tram final de 
l’Ebre un cabal mínim que considera insuficient, tres vegades inferior al que va 
reclamar el Parlament. 
 
La Plataforma presentarà una denúncia davant del Tribunal Suprem i de la Comissió 
Europea, a més del moviment social que ja va començar el passat 30 de març amb 
15.000 persones al carrer vestides de blau amb el famós nus sota lemes com “Lo riu 
és vida, no al transvasament” “L’Ebre sense cabal és la mort del Delta”, “Per Catalunya 
salvem el Delta”, etc. 
 
El GMPSC donarà suport a la proposició i en especial al primer acord, ja que la 
Plataforma en defensa de l’Ebre demana la revisió a l’alça del cabal ecològic previst, 
l’eliminació de reserves per a regadiu i la no construcció de més pantans de regulació. 
Si no és així el Delta estarà en perill a l’escassejar l’aportació de fangs que 
contraresten l’avanç del mar i, a més a més, sectors com la pesca o l’apicultura també 
es ressentirien per la menor presència de nutrients. 
 
Aquest Pla hidrològic ofega ambientalment i econòmica el Delta i el PAC preveu també 
atendre demandes futures que consumirien el 70% del cabal actual de l’Ebre. 
 
Afegeix que molta gent no coneix el Delta ni les terres de l’Ebre i quan el coneixen 
molts canvien d’opinió. 
 
El GMPSC votarà favorablement la proposició. 
 
 
El senyor Jordi Serracanta, regidor delegat de Medi  Ambient i Sostenibilitat,  
manifesta que el GMCiU donarà suport a aquesta moció perquè el Pla Hidrològic que 
proposa el govern central respecte a la conca de l’Ebre: 
 
- No preveu una visió integral de la gestió de l’Ebre com a recurs hídric del país. 



- No garanteix la continuïtat del delta de l’Ebre, ja que no garanteix el cabal ecològic 
mínim que n’asseguri la biodiversitat i eviti la cronificació progressiva de la 
salinització del tram fins a Tortosa. 

- Tampoc escolta el territori i les institucions, pràctica habitual d’aquest govern de 
majoria absoluta del Partit Popular, no ha escoltat a tothom, no ha dialogat, no ha 
mostrat cap voluntat de negociació i tampoc ha atès les al·legacions presentades. 

- En aquest sentit, el govern de la Generalitat de Catalunya va votar en contra de 
l’esborrany presentat al Consell de l’Aigua de la Conca de l’Ebre i també va votar 
en contra de la proposta definitiva a l’espera de la seva aprovació o no pel Consell 
de Ministres. 

- Perquè el Pla presentat incompleix la Directiva europea sobre el Marc de l’Aigua ja 
que no preveu totes les necessitats, entre elles la bona qualitat de les masses 
d’aigua. 

 
Per totes aquestes raons el GMCiU votarà favorablement la proposició i manifesta el 
seu rebuig al nou Pla Hidrològic de la Conca de l’Ebre que presenta el govern del 
Partit Popular. 
 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet la proposició 7.3 a votació, i 
el Ple l’aprova per 21 vots afirmatius (11 GMCiU, 3  GMPSC, 3 GMERC, 2 GMPxC i 
2 GMCUP) i 2 vots negatius (2 GMPP) i, per tant, es devé acord plenari amb el 
contingut que ha quedat reproduït. 
 
 
 


